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Szanowna Pani 
Małgorzata Olszewska 
Dyrektor Centrum e-Zdrowia 
 

 

WNIOSEK  O UDOSTĘPNIENIE INFORMACJI PUBLICZNEJ 

 
Z dużą uwagą zapoznaliśmy się z odpowiedzią Dyrektora Centrum e-Zdrowie z dnia 19 sierpnia 
2024 roku, sygn. akt.: OJSW.0112.39.2024 na złożony przez Fundację Panoptykon wniosek  
o udostępnienie informacji publicznej w zakresie wykorzystywania systemów opartych na 
sztucznej inteligencji przez tut. urząd. Wynika z niej, że algorytmy wykorzystywane są do detekcji 
potencjalnych nieprawidłowości dotyczących: wyłudzenia i fałszerstwa recept, wyłudzenia leków 
wyłudzenia refundacji z NFZ (dotyczącej zarówno leków jak i świadczeń). 
 
Dziękujemy za udzieloną przez Dyrektora Departamentu do Spraw Organizacji Jednostki 
odpowiedź, a jednocześnie chcielibyśmy zwrócić się z prośbą o doprecyzowanie poszczególnych 
kwestii związanych ze stosowanymi algorytmami. 
 
W związku z powyższym na podstawie art. 61 Konstytucji RP oraz art. 2 ust. 1 ustawy z dnia  
6 września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 902) Fundacja 
Panoptykon wnosi o udostępnienie informacji w następującym zakresie: 
 
 

1. W jaki sposób monitorowane i raportowane są efekty działania algorytmów stosowanych 
do detekcji potencjalnych nieprawidłowości, o których mowa ww odpowiedzi na nasz 
wniosek? 
 
 

2. Czy istnieją procedury regularnego przeglądu efektów działania tych algorytmów?  
W przypadku sporządzenia związanej z nimi dokumentacji, prosimy o jej udostępnienie.  
 
 

3. Czy spisywane są rekomendacje dotyczące usprawnienia działania tych systemów? Czy te 
rekomendacje są implementowane w tych systemach? W przypadku sporządzenia 
dokumentacji tych rekomendacji, prosimy o jej udostępnienie. 
 

4. Czy prowadzone są statystyki dotyczące skuteczności wykorzystywanych algorytmów,  
w tym zwłaszcza liczby lub odsetka detekcji fałszywie dodatnich, tj. błędnego 
wytypowania "nieprawidłowości"? Jeśli tak, to prosimy o ich udostępnianie. 

 
5. Jeśli takie statystyki są prowadzone, czy są one rozbite na określone grupy (np. związane  

z wiekiem, płcią czy narodowością)? tj. jak wygląda statystyka detekcji fałszywie dodatnich 
ogólnie, a jak np. w odniesieniu do osób bez polskiego obywatelstwa. Jeśli tak, to prosimy 
o wskazanie, jakie grupy są wyszczególniane.  
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6. Prosimy o wskazanie, jaki jest podstawowy i zwięzły opis informacji wykorzystywanych 
przez algorytm (dane, dane wejściowe) oraz logika jego działania. 

 
Jesteśmy świadomi złożoności algorytmów/systemów opartych na sztucznej inteligencji, co może 
skutkować wyzwaniem w precyzyjnym przygotowaniu wnioskowanych informacji. Dlatego 
pozostajemy do dyspozycji w razie potrzeby udzielenia wyjaśnień. Osobą kontaktową w tej 
sprawie jest Mateusz Wrotny, e-mail: mateusz.wrotny@panoptykon.org 
 
Prosimy o udostępnienie informacji za pośrednictwem poczty elektronicznej na adres 
fundacja@panoptykon.org 

 

       

 

 

 

…………………………………. 

Katarzyna Szymielewicz 

Prezeska 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


